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Het Jaarcongres op 28 februari had als the-
ma ‘Nieuwe ontwikkelingen, nieuwe kansen of 
(nog) niet?’ Als eerste spreker gaf Peter van 
Brakel van AcconAVM een overzicht van de fis-
cale haken en ogen die er zitten aan zonneak-
kers. Zowel bij verhuur als bij verkoop van de 
grond is het belangrijk om rekening te houden 
met het feit dat de grond haar agrarische be-
stemming verliest en dus van fiscale waarde 
verandert en met de vraag of het privébezit 
is of van de onderneming. Ook maakt recente 
koop, verkoop en bedrijfsoverdracht het extra 
lastig, omdat men mogelijk bepaalde genoten 
voordelen uit de ‘landbouwvrijstelling’ moet te-
rugbetalen. 
Vervolgens legde Pim Lindhout van Solyn-

ta B.V. uit hoe zijn bedrijf hybride aardappels 
teelt. Met deze techniek is het mogelijk om veel 
sneller nieuwe rassen te ontwikkelen, nl. in een 
periode van 3-5 jaar in plaats van 15-20 jaar. 
Solynta verwacht in 2021 een commercieel 
Phytophthora-resistent ras op de markt te heb-
ben. Pootgoedtelers blijven nog steeds nodig 
voor het vermeerderen van knollen, maar mo-
gelijk wordt de export van pootgoed op termijn 
vervangen door export van zaad.
Na de pauze vertelde Leen Janmaat van het 
Louis Bolkinstituut (LBI) over mengteelten. Daar-
bij zijn verschillende vormen en combinaties 
mogelijk, veelal met eiwitgewassen. Er is recent 
een groot Europees project gestart om de beste 
toepassing van mengteelten te bepalen. Belang-

stellenden kunnen zich melden voor informatie 
of voor meedoen met proeven bij het LBI. 
Als laatste gaf Ton Hendrickx van Crop Soluti-
ons een uiteenzetting over de rol van bodem-
leven. Hij maakte onderscheid tussen bodems 
die door bacteriën of die door schimmels wor-
den gedomineerd. In het algemeen is dat laat-
ste beter voor de vertering van organisch ma-
teriaal en de bewerkbaarheid van de bodem. 
Door bij bemesten rekening te houden met de 
C/N-ratio, de verhouding tussen koolstof en 
stikstof in de mest, kan men veel sturen. Een 
goed bodemleven om de planten weerbaar-
der te maken is ook onderdeel van het Actie-
plan Plantgezondheid van de Brancheorga-
nisatie Akkerbouw. De lezingen zijn allemaal 
terug te vinden op http://www.nav.nl/thema/
achtergrond/innovatie-en-onderzoek. 

De afgelopen maand heeft een derde van de 
NAV-leden de meningspeiling ingevuld. Het 
bestuur is blij dat veel mensen ook uitge-
breid hebben geantwoord op de open vra-
gen en zal alle antwoorden meenemen in de 
lobbyactiviteiten. We geven in dit artikel een 
paar ‘highlights’ uit de enquête. 
Wat betreft vergroening waren er veel sugges-
ties in de open vragen, vooral om knelpunten 
in de huidige regels op te lossen. De teelt van 
eiwitgewassen als vergroening wordt in 2018 
zeker gedaan door bijna een kwart en de helft 
overweegt het nog. De NAV lobbyt al jaren voor 

verlagen van het verplichte aandeel akkerrand 
in het akkerrand-strokenpakket en we zien dat 
een verlaging inderdaad voor ruim 40% reden 
zou zijn om deze vorm van vergroening te over-
wegen. 
Wat betreft voorlichting: nog lang niet iedereen 
heeft kennis genomen van de nieuwe website 
voor burgers www.akkerbouw-van-nu.nl. Som-
migen geven juist aan dat elke boer dit zelf 
moet oppakken, maar de website kan daar na-
tuurlijk een goede basis voor zijn.
Bijna iedereen (93%) is al bezig met verschil-
lende vormen van reductie van gewasbescher-

mingsmiddelengebruik. Wat betreft mineralen 
is tweederde bereid om zelf metingen te gaan 
doen in water, maar dan moeten deze cijfers 
wel worden geaccepteerd door de overheid. 
Ruim de helft van de mensen doet al aan een 
mate van NKG en praktisch iedereen (97%) zet 
zich in voor verbetering van het organische 
stofgehalte en tegengaan van verdichting.
Veel mensen namen de moeite om eigen ideeën 
mee te geven. Het bestuur zal per portefeuille 
de antwoorden goed bekijken en alles betrek-
ken in de lobby voor het bereiken van het doel 
van de NAV: een goed inkomen voor akkerbou-
wers, en een maatschappelijk en economisch 
duurzame akkerbouw in Nederland. 

De NAV bestaat dit jaar 25 jaar en dit gaan we 
vieren op zaterdag 2 juni a.s. in Hotel De Can-
tharel bij Apeldoorn. De uitnodigingen wor-
den volgende maand verstuurd en dan kunt 
u zich ook opgeven, maar houdt u de datum 
vast vrij! Het programma ziet er als volgt uit:

• 14.00 uur Opening (inloop vanaf 13.30 uur)
• tot 17.00 uur Symposium 
 ‘Nederlandse Akkerbouw naar 2030’. 

- Waarom in 1993 ‘Genoeg is Beter’? 
 – oud-voorzitter Joop de Koeijer
- Ontwikkelingen op de grondstoffenmarkt 

– Dr. Ir. Bert Smit, Wageningen Economic 
Research

- ‘Genoeg is Beter’ en de voedselzekerheid in 

de wereld – Dr. Ir. Niek Koning
- Kansen voor de agrarische grondstoffen-

markt in circulaire economie – Ir. Ruud 
Tijssens, Agrifi rm

- Visie van de NAV op Nederlandse akkerbouw 
naar 2030 – NAV-voorzitter Teun de Jong

• 17.30 uur Presentatie jubileumboek en prijs-
uitreiking fotowedstrijd over moderne akker-
bouw (u kunt nog tot 1 mei foto’s insturen!)

• 18.00 uur Borrel met aansluitend diner
• 19.30 uur Aanvang avondprogramma met 

cabaretoptreden ‘Twee boeren en een domi-
nee’, reünie, informeel samenzijn en bezoek 
tentoonstellingen

• 22.00 uur Afsluiting 

Jaarcongres NAV over nieuwe ontwikkelingen

Veel input uit NAV-ledenpeiling

NAV-jubileum op 2 juni 2018
Op 28 maart organiseert Foodlog in Berkel en 
Rodenrijs een symposium met als titel ‘Land-
bouw zonder chemie – hoe dan?’. Het gaat 
hierbij om drie vragen: wat kunnen we doen 
om de milieu-impact van de land- en tuinbouw 
significant omlaag te brengen, hoe kan de toe-
lating van groene middelen worden versneld en 
waar liggen commerciële kansen voor telers. 
De NAV zal deelnemen als officieel ‘reageerder’ 
om onze visie uit te dragen. Iedereen kan zich 
aanmelden via www.foodlog.nl. 

Symposium Foodlog

25 jaar

Nederlandse Akkerbouw Vakbond



Voorgeschiedenis
Al in januari 2015 heeft ons lid Berend Jan 
Westerdijk, via RTV-Noord zijn beklag gedaan 
over de grote mijnbouwschade die zich in de 
provincie Groningen voltrok. Een aantal gedu-
peerden (o.a. Ate Kuipers van de NMV) en een 
schade-expert besloten de problematiek onder 
de loep te nemen. Dit resulteerde in het ‘Gro-
ninger Deltaplan’ wat uitvoerig met belangheb-
benden en uitvoerende instanties is besproken. 
Vervolgens is de mijnbouwschade-problema-
tiek onder de aandacht gebracht van alle poli-
tieke partijen c.q. Kamerleden.

Het Gasberaad 
Het Groninger Gasberaad is een collectief 
waarin zoveel mogelijk sectoren door maat-
schappelijke organisaties worden vertegen-
woordigd. Doel is het borgen van het karakter 
en de identiteit van het door aardbevingen ge-
troffen gebied, herstel van de schades en te-
vens versterking. Echter tot op heden zijn de 
boerenvakbonden (NAV en NMV) hierin niet 
toegelaten, hoewel de landbouw een groot on-
derdeel vormt van de mijnbouwschade. In een 
onderhoud met het Gasberaad werd door het 
Gasberaad gesteld ‘hoe groot is jullie achter-
ban?’. Schijnbaar twijfelde men aan onze om-
vang, een reden om vooralsnog niet toegela-
ten te worden. De vakbonden hebben daarna 
besloten om een gezamenlijke bijeenkomst te 
beleggen om te inventariseren wie welke mijn-
bouwschades heeft en tevens de problematiek 
die men ondervindt in het kader van mijnbouw-
schade met elkaar te delen.

Bijeenkomst Delfzijl
Op 29 januari is een bijeenkomst voor leden en 
niet-leden georganiseerd door NAV en NMV. 
Er was een grote opkomst (ca. 350 geïnte-

resseerden). Tijdens deze bijeenkomst is het 
economisch belang van de landbouw in het 
mijnbouwschadegebied toegelicht. Ook is uit-
voerig gesproken over de schades die door de 
mijnbouwactiviteiten zijn ontstaan, zowel ma-
teriele, fysieke als psychische schade. Tevens 
is het verloop van het proces van schadeloos-
stelling (oude en nieuwe procedures) belicht. 
Daarnaast is de mogelijkheid van een mas-
saclaim besproken en het oprichten van een 
stichting ‘Boerenbelang Mijnbouwschade’,  
dit alles onder het motto samen sterk. De doel-
stelling van de stichting is mijnbouwschade bij 
boeren in Groningen te bundelen om tot ver-
snelde schade-uitkering te komen. Tevens is 
een loket geopend waar boeren zich kunnen 
melden wanneer zij mijnbouwschade hebben:  
boerenbelang@mijnbouwschade.nu 

Trekkerprotest
Om de overheid te verduidelijken hoe groot nu 
de problematiek is rondom de mijnbouwscha-
de en schadeloosstelling ervan, hebben di-
verse organisaties vanuit het getroffen gebied 
een demonstratie met trekkers in Den Haag 
georganiseerd (zie www.regio15.nl/nieuws/lijst- 
weergave/23-demonstraties/28359-groningse- 
boeren-demonstreren-in-den-haag). Tijdens het  
samenzijn op het Malieveld in Den Haag, 
waarbij de pers en Kamerleden in grote geta-
le aanwezig waren, is ook gesproken met de 
ministers Wiebes en Schouten. De vakbonden 
is gevraagd een brief op te stellen met een op-
somming welke schades er voorkomen en an-
dere zaken die nog een belangrijke rol kunnen 
spelen in het kader van het oplossen van de 
mijnbouwschadeproblematiek. Aansluitend is 
een commissievergadering bijgewoond in de 
Tweede Kamer waar NAM, Shell en Exxon Mo-
bil zich bereid verklaarden om voldoende finan-
ciën beschikbaar te stellen voor het afwikkelen 
van de enorme mijnbouwschade in Groningen. 

De brief aan de ministers is inmiddels verstuurd 
(zie www.nav.nl) en de stichting Boerenbelang 
Mijnbouwschade is op 28 februari formeel 
opgericht, waarbij zowel het bestuur als de 
Raad van Toezicht zijn benoemd door de NAV 
en NMV. LTO was uitgenodigd deel te nemen, 
maar heeft daar van afgezien. Met al deze ac-
tiviteiten van de afgelopen maanden proberen 
de vakbonden versneld tot oplossingen te ko-
men voor gedupeerde boeren in de overtuiging 
dat ‘Samen Sterk’ hierbij de sleutelrol speelt.

Ondanks de late winter dient het voorjaar zich 
weer aan met de eerste kleine stapjes in de werk-
zaamheden op de akkers. Gelukkig is er eindelijk 
toch een eind gekomen aan die eindeloze nat-
te ‘moesson’ die in augustus al was ingezet en 

ons tot januari heeft 
geteisterd. Met het 
langzaam uitzakken 
van al dat water uit 
onze akkers kan de 
natuur nog weer 
wat van de aange-
richte schade her-
stellen... Op naar 
een nieuw teelt-
seizoen, een jaar  

waar op voorhand een aantal seinen op ‘oran-
je’ staan met nog steeds een muurvaste graan-
markt, ingezakte suikerprijzen en druk op de 
aardappelcontractprijzen. En dat terwijl er bij 
een maatschappelijke roep om meer ecologi-
sche duurzaamheid, opruimen van het asbest-

probleem en een gewenste energietransitie juist 
meer marge nodig is om de benodigde investe-
ringen te kunnen plegen... Deze tegenstrijdig-
heid vraagt om in stand houden van een slim 
Europees landbouwbeleid!
Ook van de nationale overheden verwachten 
we een ‘geïntegreerd’ beleid; dus dat de ene 
beleidsregel de andere niet tegen spreekt. Dus 
wanneer een hogere mate van teeltefficiency 
wordt gevergd, dat dan de randvoorwaarden 
voor bijvoorbeeld ontwatering niet onderuit wor-
den gehaald. Als pilot voor dit proces heeft de 
NAV twee projecten lopen die zich toevallig bei-
de in de provincie Groningen afspelen. Het eer-
ste is het plan van de provincie Groningen en het 
betreffende waterschap om in het voorjaar het 
waterpeil in het Lauwersmeer te verhogen. Een 
gevolg hiervan is dat de boezemcapaciteit in zo-
wel Noordwest-Groningen als Noordoost-Fries-
land beperkt wordt met een gerede kans op 
schade door vernatting en verzilting, met als 
resultante een kostprijsverhoging per eenheid 

product. Na vele processen en lobbywerk is er 
nu weer sprake van tijdelijk uitstel, maar de toon 
is gezet: natuurbelangen worden hier boven de 
landbouw gesteld terwijl dezelfde overheden de 
boeren wel dwingen te concurreren met interna-
tionale markten. Het tweede is de problematiek 
van de schade door de gaswinning, waarbij de 
kosten van verzakking- en aardbevingsschade 
in hoge mate werden afgewenteld op de boeren 
en burgers. Met een tomeloze inzet van actie-
ve leden van NMV en NAV, ondersteund door 
deze organisaties, wordt nu ook getracht om 
middels de opgerichte Stichting Boerenbelang 
Mijnbouwschade voor de landbouw tot schade-
loosstelling te komen. Want ook hiervoor geldt 
dat deze kosten niet individueel op te brengen 
zijn in het internationale speelveld... Resultaten 
van deze twee acties zullen als leidraad gelden 
voor de andere delen van Nederland, opdat we 
ook van een economisch duurzame landbouw 
kunnen spreken!
 Teun de Jong

2 GENOEG IS BETER

Van de Voorzitter Een nieuw begin?

Mijnbouwschade

De NAV heeft in de zienswijze (zie ww.nav.nl) 
en mondelinge toelichting daarvan op het con-
cept-rapport van de Commissie Aanpassing 
Belastingstelsel (CAB) van de Unie van Wa-
terschappen wederom gepleit voor eerst beter 
bronnenonderzoek en validatie van modellen. 
We zijn verheugd dat de CAB meer tijd dan 
eerst gepland gaat nemen om alle zienswijzen 
goed te beoordelen. De NAV werkt in het wa-
terkwaliteitsdossier nauw samen met Geesje 
Rotgers van V-focus en het Van Mesdagfonds 
en was 6 maart ook aanwezig bij de aanbieding 
van hun rapport aan de Tweede Kamer en de 
Unie van Waterschappen. Uit dit rapport blijkt, 
dat de bijdrage van de landbouw aan de mine-
ralen in het water veel kleiner is dan tot nu toe 
wordt aangenomen. De NAV vindt dat boeren 
verantwoordelijkheid moeten nemen voor ver-
vuiling die zij veroorzaken, maar de landbouw 
kan niet oplossen wat men niet veroorzaakt en 
zou daar ook niet voor moeten opdraaien!  

Waterschapsbelasting
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Elke maand laten we onder de titel ‘NAV-er in beeld’ een NAV-lid aan 
het woord. Deze keer een lid uit regio Noordoost, de Groningse jonge 
akkerbouwer Bart Schuten (25) uit Sellingen, die sinds 2014 in maat-
schap met zijn vader werkt op het ouderlijk bedrijf. 

Bart Schuten: 
‘Hoger saldo mogelijk door precisielandbouw en automatisering.’ 
Introductie
Nu het winter is heeft Bart gelukkig de tijd om 
mee te werken aan dit interview. Dat hij niet van 
stilzitten houdt blijkt al snel. Net terug van een 
actieve wintersportvakantie vertelt hij gedreven 
over zijn bedrijf en zijn werkzaamheden. Voor Bart 
was het van kinds af aan duidelijk dat hij graag het 
ouderlijk bedrijf in Sellingen van zijn vader over 
zou nemen, zoals zijn vader het destijds overnam 
van zijn vader. Bart heeft de opleiding machinist 
Grond, Weg en Waterbouw gedaan. Hij heeft 
eerst een tijd als zzp’er gewerkt voor een loon-
bedrijf dat zowel werkte in het grondverzet als in 
de akkerbouw. Dat paste goed in het plaatje. Zo 
kwam hij overal en dat beviel hem wel. 
Het ouderlijk bedrijf op de Oost-Groningse zand-
grond is met 38 hectare wat aan de kleine kant om 
er twee salarissen uit te halen. Daarom verhuren 
vader en zoon zich beiden ook voor collega-land-
bouwers en loonwerkers via hun bedrijf Schuten 
Agrarische Dienstverlening. Ook bijvoorbeeld in 
het voorjaar kalk strooien. Dit is de laatste jaren 
fl ink uitgebreid. Dat is Bart zijn pakkie-an. Maar 
in het seizoen van de zetmeelaardappelen zit Bart 
ook nog op de kraan of op de vrachtwagen voor 
zetmeelaardappelverwerker Avebe. 

Regio
‘Ons bedrijf ligt schuin tegenover een zandwin-
put en naast een recreatieplas. Van het zandwin-
ningsbedrijf en de recreatieplas ondervinden we 
geen overlast. De laatste zorgt er wel voor dat 
het in de zomermaanden drukker is met fi etsers 
en toeristen. Maar het is ook een hele mooie 
omgeving met een mix van veel akkerbouw en 
wat veeteelt, wat ook in elkaars voordeel kan 
werken. We hebben hier een heel grote variatie 
in akkerbouwgewassen, wat mooi is om te zien, 
gedurende het groeiseizoen. De percelen zijn 
niet zo heel groot. De bouwvoor is hier maar 25 
tot 30 centimeter met daaronder geel zand. Een 
nadeel hiervan is dat je als akkerbouwer moet 
incalculeren dat opbrengsten van een hectare 
hier lager liggen dan in bijvoorbeeld het Veen-
koloniale gebied. Het voordeel is dat we hier in 

natte jaren altijd het land op kunnen, maar daar 
tegenover staat dat we in tijden van droogte hier 
eerder moeten beregenen. 
Vezelhennep is, de laatste 5 à 6 jaar, hier in de 
buurt sterk in opmars. Het is hier een relatief 
groot gewas, dankzij de twee verwerkingsfa-
brieken Dunagro en Hempfl ax die vlakbij zitten. 
Het is een gemakkelijk gewas, waar je weinig of 
geen werk aan hebt en het geeft de grond rust. 
Je hoeft er zowat het hele jaar geen bestrijdings-
middelen voor in te zetten omdat het zo’n snel 
groeiend gewas is. De onkruiddruk in dit gewas 
is laag. Vezelhennep wisselen we af met graan, 
als vruchtwisselingsgewas voor onze zetmeel-
aardappelen en suikerbieten.’

NAV
‘We zijn sinds vorig jaar bewust lid geworden 
van de Nederlandse Akkerbouw Vakbond. De 
LTO waar we eerder lid van waren, verlegt hun 
aandacht steeds meer ten gunste van de vee-
houderij. We hebben er voor gekozen om van 
een organisatie lid te worden die het pure akker-
bouwbelang voor ogen heeft. Het is fi jn dat de 
NAV een compacte organisatie is die snel kan 
reageren als het nodig is.’

Mijnbouw Groningen
‘Dit bleek ook onlangs toen ze in de bres spron-
gen voor de getroffen mensen in het gaswinnings-
gebied hier niet zo ver vandaan, iets noordelijker. 
Wat die mensen al jaren meemaken, dat is vrese-
lijk. Er is heel veel schade en al jaren. En er durft 
niemand iets over te zeggen, waar ze hier voor te-
recht kunnen. Dan is het fi jn je gesteund te voelen 
door een landelijke organisatie. Het is goed dat 
ze in Den Haag zijn geweest in februari. Goed dat 
ze gezamenlijk met de andere partijen de publici-
teit weten te zoeken voor hun getroffen leden en 
de andere gedupeerden uit het gebied. Hopelijk 
wordt er een goede oplossing gevonden.’

Toekomstvisie
‘Ik denk dat er in de toekomst nog veel winst 
te behalen is in optimalisatie van de gewassen 

door precisielandbouw en automatisering. Door 
de strengere regels zoals de mestregelgeving is 
dit een optie om nog een hogere opbrengst en 
beter saldo mogelijk te maken op hetzelfde are-
aal. Schaalvergroting is niet voor iedereen weg-
gelegd en dat houdt ook eens op. We werken 
sinds een paar jaar met GPS en nu met taakkaar-
ten om o.a. het kalk strooien te optimaliseren 
en het loonwerk te specialiseren richting preci-
sielandbouw. Door de grond op de juiste plek te 
voorzien van wat die nodig heeft kun je het saldo 
per hectare verhogen. Graag willen we onze tak 
van loonwerk met name in de precisielandbouw 
uitbreiden. Ook in de automatisering is denk ik 
nog winst te behalen. Dit zullen hier in dit klein-
schalige gebied geen zelfrijdende tractoren zijn, 
maar op het gebied van poten, zaaien en rooien 
is nog heel wat mogelijk. Daarin wil ik me graag 
verder ontwikkelen en ik zie nog diverse moge-
lijkheden voor de toekomst.’

Tot slot
Nevenactiviteiten heeft Bart niet veel, het werk 
thuis en het loonwerk is iets wat al zijn belang-
stelling vraagt. Tot een jaar geleden werkte Bart 
in de zomermaanden voor een loonbedrijf dat 
oogstwerkzaamheden in de landbouw in Oost 
Duitsland verricht. Bart: ‘dat was een prachtige 
ervaring, om daar in een mooi, grootschalig land-
bouwgebied te werken. Met arealen veel groter 
dan in Nederland en opbrengsten die lager la-
gen dan hier. Ik werkte er telkens enkele weken 
en dan was ik weer een weekendje thuis. Ik heb 
er van genoten, maar ik weet inmiddels wel dat 
ik daar niet naar toe zou willen verhuizen.’ Voor 
Bart ligt de toekomst nog niet vast, maar hij heeft 
de ambitie er iets moois van te maken. 

Bedrijfsgegevens:
Grootte: 38 ha 
Grondsoort: zand
Gewassen: 11 ha vezelhennep 
   18 ha zetmeelaardappelen
    9 ha suikerbieten 
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Vanaf 1 maart kunnen telers via de Gecombi-
neerde Opgave de Brancheorganisatie (BO) 
Akkerbouw machtigen om toegang te krijgen 
tot de areaalgegevens die zij aan RVO.nl mel-
den. Zo kunnen telers eenvoudig voldoen aan 
de verplichting tot gegevensverstrekking voor 
het opleggen van de financiële bijdragen voor 
de financiering van het onderzoekprogramma. 
BO Akkerbouw heeft dit programma tot en met 
2020 vastgesteld. Het programma spitst zich 
toe op gewas- en ketenoverschrijdend onder-
zoek voor de akkerbouw, met thema’s als ge-
zonde bodem en bemesting, bodem- en plant-
weerbaarheid en plantgezondheid. Omdat het 
programma van belang is voor de gehele ak-
kerbouw, het alleen collectief kan worden ge-
organiseerd en iedereen van de resultaten kan 
profiteren, heeft de Minister van Economische 
Zaken het programma en de financiering reeds 
in 2016 verbindend verklaard. Dit houdt in dat 
alle telers financieel aan het onderzoek moeten 
bijdragen. 
Uit de NAV-ledenpeiling bleek dat slechts 12% 
negatief staat tegenover collectief onderzoek. 
De NAV is tevreden dat het gelukt is een aantal 
zaken anders te regelen dan bij het Product-
schap en hoopt dat daarmee veel bezwaren 
worden weggenomen. In het huidige systeem 

bepalen akkerbouwers zelf het programma, 
iedereen kan ideeën indienen. Een panel van 
ruim honderd akkerbouwers geeft vervolgens 
(ieder apart) aan hoe belangrijk zij een onder-
werp vinden. Vervolgens wordt aan verschillen-
de uitvoerders gevraagd om het onderwerp uit 
te werken tot een projectvoorstel. De uitein-
delijke projectvoorstellen worden beoordeeld 
binnen de Sectie Teelt van de brancheorgani-
satie, waarin vertegenwoordigers van LTO en 
NAV zitting hebben. Ook wordt al het geld uit 
de verplichte financiële bijdragen uitsluitend 
gebruikt voor de uitvoering en begeleiding van 
het onderzoeksprogramma. De organisatiekos-
ten van BO Akkerbouw worden gefinancierd uit 
contributies van de lid-organisaties. 
Telers die BO Akkerbouw niet machtigen, zijn 
verplicht zich apart bij BO Akkerbouw te re-
gistreren en de areaalgegevens op een andere 
wijze te verstrekken. De verplichte bijdragen 
zullen in de periode tot en met 2020 steeds 
jaarlijks in de tweede helft van het jaar worden 
opgelegd. 
De resultaten van het programma zullen wor-
den gepubliceerd via diverse websites, vakbla-
den en bijvoorbeeld open dagen. Zie voor meer 
informatie www.bo-akkerbouw.nl. 

Op de ALV op 28 febr. 2018 is Kees van Dijk 
herkozen als penningmeester voor een periode 
van 3 jaar. 

ALV

Voordelig 
kennismaken 
met de NAV!
Nog geen lid van de enige echte, 
onafhankelijke en sectorale vakbond van 
en voor akkerbouwers, de NAV? 

Word dan nu lid. Dat is nu heel aantrekkelijk: 
tot 1 januari 2019 betaalt u € 100,-. 
Of: u bent al lid maar uw buurman of vriend 
nog niet? Help de NAV versterken en over-
tuig uw collega van het goede en nuttige 
werk van de NAV. Ook voor uw collega geldt: 
tot 1 januari 2019 is de contributie € 100,-.
In 2018 betalen de eerste 25 nieuwe leden 
maar € 25,- tot 1 januari 2019!

De NAV is puur sectoraal voor het akker-
bouwbelang en stelt het inkomen van akker-
bouwers centraal. Belangenbehartiging kan 
plaatsvinden zonder concessies te doen 
aan andere sectoren. De NAV zet zich in 
voor faire opbrengstprijzen, dat wil zeggen 
integrale kostprijs (dus inclusief vergoeding 
voor eigen arbeid en eigen vermogen) plus 
ondernemersmarge. De vakbond strijdt 
voor betere toekomstkansen dan degenen 
die de akkerbouw willen overleveren aan de 
grillen van de (wereld)markt. U ziet het: 
de NAV is uniek. 
Lid worden kan via het inschrijfformulier.
Dit kunt u vinden op www.nav.nl 
of pak de telefoon (0168 - 329 130).

Nederlandse
Akkerbouw Vakbond

Pastoor van Kessellaan 1
4761 BH Zevenbergen

tel   0168 - 329 130
fax   0168 - 328 735

e-mail   info@nav.nl
website  www.nav.nl

 @NAV_AkkerBouwer

  Nederlandse.Akkerbouw.Vakbond

 Nederlandse Akkerbouw Vakbond

Contactpersonen

Voorzitter
Teun de Jong
0518 - 400 081

Regio Noord
Ytzen Pieter van der Werff
06 - 20 40 42 66

Regio Noordoost
Berend Jansema
0599 - 326 308

Regio Flevoland
Keimpe van der Heide
0320 - 213 611

Regio Noord-Holland
Tom Koenraadt
06 - 11 47 21 39

Regio Zuid/Zuidwest
Kees van Dijk
0167 - 502 211Het eerstvolgende ledenblad verschijnt op 7 april.

En wat deed de NAV nog 
meer in februari?
• De NAV heeft deelgenomen aan de Klankbordgroep Akkerbouw van de NVWA, de eerste bijeen-

komst van de stuurgroep van het Actieplan Plantgezondheid en de vergadering van de agrari-
sche vakbonden.

• De NAV is aanwezig geweest bij een bijeenkomst met als thema ‘Kom, we geven de landbouw 
de schuld’, georganiseerd door Vork (Agrio) en V-focus (Agrimedia). 

februari

De rechtbank Noord-Nederland heeft tot onze 
grote teleurstelling het bezwaar van de NAV 
en vele anderen tegen de vergunning voor de 
proef met tijdelijke peilverhoging in het Lau-
wersmeer ongegrond verklaard. Een aantal 
partijen heeft vervolgens ook het kort geding 
bij de Raad van State verloren. Slecht nieuws, 
ware het niet dat de Provincie Groningen, ver-
gunninghouder en verantwoordelijk voor de 
proef, besloten heeft om in 2018 de proef toch 
niet uit te voeren. Men is zich bewust van de 
grote weerstand van boeren, burgers en recre-
atieondernemers in het gebied en wil alsnog 
overleggen met de omwonenden. De NAV is 
blij met dit besluit en gaat graag (wederom) 
met de Provincie in gesprek. 

Geen Rietproef 
Lauwersmeer in 2018

13 maart 2018: Regioavond Noord-Klei Gronin-
gen, Hotel Ekamper, Roode-
school. Aanvang 20 uur. 
Onderwerpen: Cool Farm Tool, 
Lauwersmeer en mijnbouw-
schade

28 maart 2018: Bestuursvergadering
2 juni 2018: Jubileum NAV

Agenda

Foto voorpagina: Corina Hermus

Collectief akkerbouwonderzoek


